
  جن�اب آقاي دي�ده ور! لطف�ا بفرماييد 
زمينه هاي تاس�يس بورس فلزات تهران چه 

بود و اصولا چرا اين بورس راه اندازي شد؟
از سال ها پيش احساس مي شد كه سيستم نرخ 
گذاري فلزات در كش��ور از روند مطلوبي برخوردار 
نيست و در بلند مدت موجب نابودي صنايع كشور 
و وابستگي بيشتر به واردات خواهد شد لذامسئولين 
و كارشناسان اقتصادي و صنعتي معتقد بودند كه 
راه اندازي بورس كالا از جمله بورس فلزات تا حدود 
زيادي اين مشكل را حل مي كند. اين راه حل پس 
از بحث ها و مذاكرات متعدد و طولاني در نهايت به 
تصويب اركان اصلي قانونگذاري در نظام جمهوري 
اس��لامي يعني دولت، مجلس و ش��وراي نگهبان 

رسيد.
  چه مساله اي سبب ادغام بورسهاي كالا 

)فلزات و كشاورزي( شد؟
عدم پاس��خگويي قواني��ن قبلي ك��ه مربوط به 
40 س��ال پيش بود و تصويب قان��ون جديد نياز به 
بازنگري بيشتر نمايان كرد و در راستاي آن كاهش 
هزينه ه��اي بورس كالا س��بب ادغ��ام بورس هاي 
مربوطه شد كه چندي پيش با تلاش و مطالعه ساير 
بورس��ها و الگو برداري از بورس هاي متفاوت دردنيا 
بورس كالاي ايران در قالب ش��ركت سهامي  عام و 
با مشاركت تمامي شركت هاي سرمايه گذاري شكل 

گرفت.
  جناب آقاي ديده ور چه مساله اي سبب 
ش�د ش�ما داوطلب كارگزاري بورس فلزات 

شويد؟
براساس استفساريه ماده 95 قانون برنامه توسعه 
س��وم اقتصادي، اجتماعي و فرهنگ��ي جمهوري 
اس��لامي ايران مص��وب 1379 و بن��د )ط( تبصره 
35 قانون بودج��ه كارگزاران ب��ورس اوراق بهادار، 
تعاوني ها، انجمن ها و فع��الان مختلف در بازار آهن 
دعوت به عمل آمد و اتحاديه فروش��ندگان صنف 
آهن هم به دليل قدمت و نقش��ي ك��ه در بازار آهن 
كش��ور دارد از آن جمله محسوب مي ش��د، كه به 
عنوان نماد بخش سنتي در كنار برخي كارگزاران 
بورس اوراق بهادار كه س��ابقه چهل ساله داشتند با 
تركيب مناسبي از مدرنيس��ت و سنتي در كنار هم 
موفقيت اين نهاد تازه تاسيس را تضمين كنند كه 
من به هم��راه 8 نفر ديگر از س��وي اتحاديه معرفي 
شديم كه مطمئنا همه آنها داراي توانايي هاي كافي 
براي انجام اين كار را داش��تند، كه پس از برگزاري 
آزمون كه حدود 80 نفر در آن ش��ركت كرده بودند 
من به هم��راه 10 كارگ��زار ديگ��ر در آزمون بانك 
مركزي جمهوري اسلامي ايران پذيرفته و توانستيم 
نمره لازم را براي قبولي كس��ب كنم ك��ه در حال 
حاضر همگي به عنوان كارگزار در بورس فلزات در 

حال فعاليت هستند.
 تركيب چه نحوي بود؟

با توجه به اينكه اين نهاد تازه تاسيس بود و تجربه 
قبلي نداشت در تركيب 11 نفر كارگزاران موسس 
6 كارگزار از ب��ورس اوراق بهادار به دليل تجربه آنها 
در فعاليت در بازار سهام 5 كارگزار از توليدكنندگان 
و فع��الان فلزي اقتصاد كش��ور به عن��وان كارگزار 
موس��س در بورس فلزات انتخاب شدند از آن زمان 
به بعد كار راه اندازي ب��ورس فلزات به طور جدي تر 

آغاز شد.
 اين كارگزاران تا قبل از راه اندازي بورس 

چه فعاليت هايي داشتند؟
وظيف��ه اصل��ي كارگ��زاران موس��س تدوين 
اساس نامه و آيين نامه هاي لازم براي فعاليت سازمان 

كارگزاران بورس فلزات بود.
آنها در محل استيجاري ساختمان بورس فلزات 
در خيابان الوند واقع در ميدان آرژانتين در جلسات 
و مداوم به تدوين آيين نامه و قوانين لازم پرداختيم 
كه البته اين قوانين با توجه ب��ه قوانين بورس هاي 
معتبر دنيا به خصوص LME )بورس فلزات لندن( 
و مطالعاتي كه در دفتر مطالع��ات راه اندازي بورس 
كالا انجام شده بود. به همراه پيشنهادهاي مهندس 
صادقي كه در آن زمان به عنوان مجري طرح فعاليت 

مي كردند تدوين شد.

حيات فولاد
 مرهون بورس فلزات

راه اندازي هر نهاد نوپا، مش��كلات خود را دارد و ايجاد  موسس��ه هاي تازه در اقتصاد به تبع، 
مخالفان خاص خ��ود را دارد. زيرا  درآمدهايي كه ب��دون وجود  "آن" برخي ب��ه راحتي از آنها  
بهره مند مي ش��دند، قطع مي ش��ود. راه اندازي بورس كالا در ايران دقيقا از اي��ن قانون پيروي 
مي كند و بازار فلزاتي كه س��ال ها بدون هيچ نظارت دقيقي اداره مي ش��د و درآمدهايي نصيب 
گروه خاصي مي كرده، را تغيير داد. در اين ميان "محمدحس��ين ديده ور" به عنوان نخس��تين 
رييس هيات مديره بورس فلزات  در ايران با مش��كلات زيادي روبه رو شد و هر روزه با مخالفان 

جديدي روبه رو بود.
 ديده ور كه از روابط عمومي خوبي برخوردار اس��ت و سابقه روزنامه نگاري هم دارد، توانسته 
ارتباط خوبي را با خبرنگاران برقرار كند، با وي در مورد زمينه هاي شكل گيري بورس فلزات و  

برخي مسايل بورس و چالش ها و چشم اندازهاي آن  به گفت وگو نشستيم.

سارا علياري

رئيس هيات مديره بورس فلزات  در گفت و گو با  ماهنامه بورس كالا:
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متن��اوب ب��ا پيش��رفت كار متوج��ه نقايص و 
كاستي ها آن مي شديم، كه با توجه به سابقه طولاني 
بورس هاي كالا در جهان و اينكه ما هيچ تجربه قبلي 
براي انجام چنين كاري در ايران نداشتيم و با توجه 
به حساسيت بازار فلزات كشور و نقش آن در اقتصاد 
ايران فعاليت بسيار سخت و نفس گير بود. البته در 
كنار كار مشكلاتي هم وجود دارد كه مزيد بر علت 

مي شد.
 چه مشكلاتي؟

يكي وج��ود بعض��ي مقاومت ه��ا و محدوديت 
امكانات مثل نداشتن نرم افزار مبادلاتي مناسب در 
داخل كش��ور كه بالاخره توسط يك تيم مهندسي 

ايران مرتفع شد.
در نهايت تكليف ش��د 25 شهريورسال 82 تالار 

بورس فلزات تهران راه اندازي شود.
 و بعد؟

اول ق��رار ش��د قب��ل از راه اندازي رس��مي تالار 
كارگزاري هاي نمايندگي)2( ك��ه مجوز حضور در 
تالار مبادلات را دارند مدت��ي را به عنوان تمرين در 
بورس به طور آزمايشي به همراه آقاي زنگي آبادي 
كه تجربه مناسب و اشراف بيشتري نسبت به انجام 
مبادلات داشت اقدام به انجام مبادله كنند، با انجام 
اين كار هر روز به مس��ايل جديدتري كه تا قبل آن 
برخورد نشده بود روبه رو شديم كه اتفاق نظر كمك 
دوستان، حل ش��د و همه چيز براي راه اندازي تالار 

بورس آماده شد.
 در مس�ير راه ان�دازي ب�ورس كالا با چه 

مشكلاتي مواجه بوديد؟
مش��كل خاصي نداش��تيم چون هنوز كاري را 
شروع نكرده بوديم اما بديهي است با توجه به عدم 
تجارب عملي هر سازمان جديد در طول راه اندازي 
با موانع��ي روبرو مي ش��ود بالاخ��ص ويژگي هاي 
خاصي كه بورس ها دارند قاعدتا در طول راه اندازي 
و شكل گيري مشكلاتي را به دنبال دارند كه مي توان 
اميدوار ب��ود با روش ه��اي مديريتي و اس��تفاده از 
دانش مديران در حال برطرف شدن است كه طبعا 
آئين نامه ها، دستور العمل ها و مصوبات آن دائما در 
حال بازنگري و كسب تجارب عملي و انطباق روز را 
نيز شامل مي شود و اين موانع كه در سر راه است به 

تدريج حل مي شود.
 مگ�ر ت�ا پي�ش از ب�ورس فل�زات چ�ه 
مشكلاتي وجود داشت كه ضرورت راه اندازي 

آن احساس شد؟ 
تا قب��ل از راه اندازي ب��ورس فلزات ن��رخ هاي 
مصوب��ي وجود داش��ت كه از س��وي دول��ت براي 
محصولات فلزي از جمله فولاد و آهن آلات تعيين 
و اصطلاحا نرخ گذاري مي شد و ما هميشه در مورد 
اين محصولات دچار يك چالش و اختلاف شديد در 
قيمت دولتي و قيمت بازار آزاد بوديم و شاهد قيمت 
هاي گوناگون براي يك محصول در كش��ور بوديم 
كه هيچكدام از آنها نمي توانست بيانگر يك قيمت 

شفاف در بازار باشد.
 به عبارت دقيق تر قبل از فعاليت بورس فلزات، 
به عنوان مثال، قيمت دولتي هر كيلو تيرآهن حدود 
265 تومان بود اما قيمت موجود در بازار هرگز اين 
قيمت نبود. لذا هميشه يك شكاف و فاصله حدودا 
25 تا 30 درصدي بي��ن قيمت دولتي و قيمت بازار 

آزاد اين محصول وجود داش��ت. اين تفاوت قيمت 
رانت بزرگ��ي را ايجاد مي كرد كه مس��لما به جيب 
توليدكننده واقع��ي نمي رفت و از س��ويي مصرف 
كننده واقعي ني��ز به ندرت مي توانس��ت به قيمت 
دولتي دسترسي داشته باشد و مجبور بود به قيمت 

بازار خريد كند.
 در زمينه راه اندازي ب�ورس چه گروهي 

مخالف و چه گروهي موافق بودند؟
اين مس��اله كه هيچ تجربه اي در م��ورد بورس 
نداشتيم و قيمت ها هميشه به صورت از پيش تعيين 
شده و ثابت بر روي كالاهاي توليدي بالاخص فولاد 
گذاشته مي شد و منطبق با قيمت هاي جهاني نبود 
از يك طرف و از ط��رف ديگر آن مق��دار نيازي كه 
از طري��ق واردات و ب��ر مبناي قيمت ه��اي جهاني 
تامين مي ش��د كارخانجات داخلي مثل ذوب آهن ، 
فولاد مباركه را متضرر مي كرد كه همين امر سبب 
ش��د تا اين گروه كاملا موافق آزاد سازي و حضور در 
تالار بورس فلزات ش��وند ولي آن دسته افرادي كه 
از اين قيمت هاي ثابت بود كلان مي بردند و از رانت 
آن بهره مند مي ش��دند در واقع با راه اندازي بورس 

مخالفت مي كردند. 
  بورس فلزات چگونه توانست اين فضا را 

تغيير داده و رانت ها را در بازار از بين ببرد؟
با راه اندازي بورس فل��زات جلوي اين رانت براي 
هميشه گرفته ش��د چون در تالار معاملات بورس 
فلزات، همه خريداران در يك شرايط مساوي و بطور 
يكسان مي توانند وارد شوند و قيمت كالا به صورت 
شفاف در رقابت خريدار و فروشنده كشف مي شود 
و همه خريداران فقط مي توانند به نرخ هاي كشف 

شده خريد كنند.

در صورت فقدان اين بورس، به طور قطع و يقين، 
رقم بسيار كلاني از محل مابه التفاوت قيمت دولتي 
و قيمت بازار آزاد، به صورت رانت به جيب يك عده 
افراد نامرئي مي رفت كه ق��درت برخورداري از اين 
رانت را داشتند. ولي اكنون با فعاليت بورس فلزات 
رانت مذكور قطع شده و سود واقعي حاصل از فروش 
اين محصولات عايد كارخانه هاي توليدكننده مي 

شود كه جز« س��رمايه هاي ملي هس��تند. اگر نرخ 
گذاري دولتي مي توانست از كارايي مناسب و خوبي 
برخوردار باشد، يقينا همان راه گذشته ادامه پيدا مي 

كرد.
به همين دليل امروز ش��اهد هستيم كه مديران 
صنايع فولاد كشور به طور صريح و شفاف اعلام مي 
كنند كه فعاليت بورس فلزات مانع از ورشكستگي و 
نابودي بس��ياري از كارخانه هاي كشور شد و طرح 
هاي توس��عه در اين بخش به س��رعت آغاز ش��ده 
است. آغاز و يا به بهره برداري رس��يدن بسياري از 
طرح هاي توسعه صنعت فولاد طي سال هاي اخير 
و افزايش چشمگير سرمايه گذاري بخش خصوصي 
در اين صنعت، بطور يقين ناشي از همين استراتژي 
صحيح، يعني آزادسازي فولاد از نظام قيمت گذاري 
دولتي اس��ت. يقينا اين روند در بلند مدت موجب 
افزايش كمي و كيفي توليدات و سطح اشتغال و رفاه 
كارگران، تقويت بخش خصوصي، كاهش وابستگي 
ب��ه واردات اين محص��ولات و حت��ي افزايش توان 
صادراتي و كسب درآمدهاي ارزي خواهد شد. علاوه 
بر اينها بايد به شفافيت در كشف قيمت ها، تعامل و 
رقابت قانونمند و سالم، عرضه و تقاضا و مديريت و 
كاهش ريسك نيز به عنوان بخش ديگري از فعاليت 

هاي بورس فلزات اشاره كرد
  عملكرد بورس ه�اي كالا را در طول اين 

سالها چطور ديديد؟
با توجه به ادغام بورسهاي كالائي موجود )فلزات 
و كش��اورزي( كه دستور عملا ش��روع نشده است 
بايستي منتظر بد تا اشكالات در طول زمان مرتفع 
ش��وند و براي اظهار نظ��ر در اين باره ني��از به زمان 

بيشتري است. 

 بورس فلزات در طول فعاليت خود چقدر 
موفقيت داشته است؟

در مدت 4 س��الي ك��ه از عم��ر ب��ورس فلزات 
مي گذرد به موفقيت خوبي دس��ت يافته به طوري 
كه حيات اقتصاد فولاد مرهون بورس فلزات اس��ت 
چرا كه علاوه بر نجات برخ��ي كارخانجات از خطر 
ورشكستگي، سبب اجرايي شدن طرح هاي توسعه 
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آنها نيز شده است. 
 حالا فعاليت س�ازمان را چگونه ارزيابي 

مي كنيد؟
تا اين زمان حدود سه سال از كل فعاليت بورس 
در اقتص��اد ايران گذش��ته و مي توان گف��ت كه به 
موفقيت نسبي دست يافته و توانسته اقتصاد فولاد 
را در كشور زنده نگه دارد و بسياري از كارخانه ها را از 
خطر ورشكستگي نجات دهد و حتي سبب اجرايي 

شدن طرح هاي توسعه آنها شود.
  چرا فقط فولاد؟

البته اگر م��ن بر فولاد تاكيد بيش��تري دارم، به 
دليل س��هم 9 درصدي مبادلات اين فلز در بورس 
اس��ت كه تا قبل از آن مرجع خ��اص جهاني براي 
قيمت گذاري آن نبود در حالي كه براي محصولاتي 

چون مس، آلوميني��وم و روي بورس فلزات لندن با 
درصدي تغيير به عنوان مرجع ق��رار دارد در حالي 
كه ف��ولاد از اين قان��ون پيروي نمي ك��رد و مرجع 
مشخص براي قيمت گذاري در بازار داخلي نداشت 
اين امر مش��كلات فراواني را براي قيمت گذاري آن 
ايجاد كرده بود در نهايت به نفع واس��طه ها بود و از 
اين مساله هم توليدكننده و هم مصرف كننده ضرر 
مي كردند يا بهتر بگوييم و بيش از همه توليدكننده 

متضرر مي شد.
 خوب فكر نمي كنيد اگر عرضه فولاد كار 
صحيحي بود و توجيه اقتصادي داشت بورس 
لندن با قيمت چند س�اله اقدام ب�ه انجام آن 

مي كرد؟
اتفاقا در س��فري كه براي بازديد از بورس فلزات 
به لندن رفته بوديم، س��عي كرديم شبيه اين سوال 
را از مسوولان بورس لندن بپرسيم كه چرا آنها فولاد 
عرضه نمي كنند؟ هرچند ج��واب قطعي نگرفتيم 
اما متوجه بورس لندن آغاز شده است و اين امكان 
وجود دارد كه اي��ن محصول ه��م در آن جا عرضه 
شود.در هر حال ما توانس��تيم تجربه نسبتا موفقي 
را به عنوان نخس��تين بورس فولادي جهان داشته 
باش��يم جداي از اين به جز راه اندازي بورس چگونه 
مي ش��د قيمت هاي دس��توري را حذف و مشكل 
كمبود نقدينگي كارخانه ها را حل كرد اما بورس اين 

مشكل را حل كرده است.

نبود بورس به معناي اقتصاد بسته است. اين امر 
به نفع اقتصاد ما نبود در حال حاضر طرح هاي عظيم 

توسعه فولاد در كشور راه افتاد.
 چه بدشانسي؟

درس��ت در همان زمان هاي راه ان��دازي بورس 
فلزات ب��ود كه قيم��ت ف��ولاد در جهان ب��ه طور 
وحشتناكي افزايش يافت كه با توجه به تامين 40 
درصدي فولاد داخل كش��ور از طريق واردات تاثير 
مستقيم بر بازار فولاد كشور گذاشت و اين توهم به 
وجود آمد كه بورس فلزات سبب افزايش قيمت ها و 
گراني شده است. با توجه به اينكه ما در قبال مردم 
مسوول بوديم و هس��تيم تجربه بسيار سختي بود. 
چون به هيچ عنوان ه��دف بورس افزايش قيمت ها 
نبود بلكه ما درصدد شفاف س��ازي بوديم. تا قبل از 

راه اندازي بورس فلزات همه ارگان ها و مراجع براي 
تعيين قيمت، حاشيه بازار را به عنوان معيار اصلي 
مي ش��ناختند و ما در بورس فلزات مي خواس��تيم 
نشان دهيم كه اين حاشيه بازار از كجا مي آيد، چه 
معياري براي تعيي��ن آن وج��ود دارد در حالي كه 
هيچ نظارتي ب��ر روي آن نب��ود و هيچ كس آدرس 
اين حاشيه بازار را نداش��ت، اما بورس فلزات علاوه 
بر قانونمند كردن حاشيه بازار آن را تبديل به محلي 
براي نظارت، كنترل دقيق تبديل كرد و قيمت ها را 

در تابلوي مشخص تعيين كرد.
بي گمان تا قب��ل از راه ان��دازي بورس هيچ كس 
نمي دانس��ت براي تهيه آهن به حجم ب��الا به كجا 
مراجعه كند، بايد به ادارات فروش مراجعه مي كرد 
يا بازار آهن و... اما بورس ارتب��اط دهنده قوي بين 
اين افراد با مرجع صحيح ش��د كه به طور ش��فاف 
مبادلات سخت نظارت تمام مسوول انجام مي گيرد 
و به كمك روابط عمومي اطلاع رساني صريح و كاملا 
شفاف دارد هرچند ما ادعا نمي كنيم از خطا و اشتباه 
دور بودي��م، زيرا كاري را آغاز كردي��م كه تا به حال 
انجام شده بود و واقعا دوران آزمون و خطا را داشتيم.

 در عمل چند درصد موفق بوده است؟
در م��ورد ب��ورس فلزات ب��ا توجه ب��ه عملكرد 
موفقيت آمي��ز آن كافي اس��ت ب��ه آم��ار بيش از 
46000  معامله در طول 4 س��ال كه از زمان شروع 
آن مي  گذرد اشاره كرد كه از تعداد موارد فوق فقط 

حدود 7 مورد آن به ش��وراي داوري ارجاع داده شد 
كه در حال حل ش��دن اس��ت ضمن اينكه مصوبه 
هيات محترم وزي��ران در تير م��اه 1386 نيز مويد 
عملكرد موفق بورس فلزات مي باشد كه جا دارد از 
دبير كل محترم بورس فلزات و همدلي و هماهنگي 
اعضاء هيات مدي��ره و كارگ��زاران ب��ورس فلزات 

قدر داني شود. 
 از لحاظ وضعيت تولي�د فولاد، ايران هم 
اكنون در خاورميان�ه در چ�ه موقعيتي قرار 

دارد؟
در مورد ف��ولاد بايد گف��ت ك��ه در مملكت ما 
بحمدالله بدليل وجود امكانات عظيم معدني، انرژي 
ارزان قيمت، نيروي متخصص فراوان و نيروي كار 
ارزان قيمت، مي توانيم يكي از مدعيان اصلي باشيم 
و اظهار وجود كنيم ولي متاس��فانه بدليل برخي از 
مش��كلات و مس��ائلي كه هم اكنون ب��ا آن مواجه 
هس��تيم، در حال فاصل��ه گرفتن از اي��ن امكانات 
هستيم و برخي از كش��ورهاي منطقه كه از لحاظ 
صنعتي به هيچ وجه قابل مقايسه با ما نيستند، در 
حال پر ك��ردن خلا« توليدي ك��ه در آينده بوجود 
خواهد آمد، هستند. لذا ما بايد به سرعت و با شدت، 
مراقب اوضاع باشيم و از كنار اين امكانات طبيعي كه 

در اختيار داريم به غفلت عبور نكنيم.
در ح��ال حاضر تاثيرگ��ذاري كه هن��د و چين 
بر توليد فولاد در دني��ا دارند، بس��يار قابل توجه و 
عظيم است. از س��وي ديگر بر اساس گزارش هايي 
كه مقامات عربستان، عمان، بحرين و قطر منتشر 
مي كنند ما واقعا بايد احس��اس خطر كنيم چرا كه 
به اين ترتيب اين كشورها مي توانند بازار را از دست 
ما خارج كنند. بر اس��اس آمار ، عربس��تان تا چند 
سال آينده توليد فولاد خود را به 10 ميليون تن در 
سال مي رساند. كش��ور عمان هم به همين ترتيب 
عمل كرده است. كشور مصر نيز هم اكنون در حال 
احداث يك كارخانه عظيم سنگ آهن است تا بتواند 
با تهيه مواد اوليه مورد نياز، تولي��د فولاد خود را به 
10 ميليون تن برساند. به همين ترتيب امارات هم 
به س��رعت در حال برنامه ريزي ب��راي توليد فولاد 
اس��ت. عمان نيز تا 22 ماه آينده ب��ه توليد قطعي 
خواهد رسيد.اين در حالي است كه تمام كشورهايي 
كه از آنها نام بردم از امكانات��ي مانند آنچه كه ما در 
ايران از آنها برخوردار هس��تيم، محرومند و ما بايد 
با بهره گيري از فرصتها توليد خودمان را به سرعت 

افزايش دهيم.
 در حال حاضر چه نقاط ضعفي در بورس 

وجود دارد كه نيازمند اصلاح است؟
تنها موردي ك��ه در رابطه نق��اط ضعف بورس 
مي توان به آن اش��اره ك��رد كه تقريب��ا منطبق با 
بورس هاي جهاني نبوده اس��ت كمبود انبار بورس 
است كه خوش��بختانه با توجه به اينكه 80 درصد 
كالاهاي بورس به صورت سلف فروخته مي شود و 
زمان براي تحويل آن وجود دارد و محصول مستقيما 
در محل توليد به كارگاه مصرف كننده حمل مي شود 
و اين ضعف در اين شرايط خيلي ديده نمي شود به 
عبارت ديگ��ر تعاملي كه با بخ��ش توليد كنندگان 
داريم و كالاها منطب��ق با اس��تانداردهاي جهاني 
هستند لذا در شرايط فعلي نياز به انبار شدن ندارند و 

اين ضعف به خودي خود مرتفع مي شود. 
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  بورس فلزات تهران چه اقداماتي را براي 
ارتباط با س�اير بورس هاي جهان و همچنين 
فعاليت در سطح  بين المللي انجام داده است؟

بورس فلزات تهران نهادي بس��يار جديد است و 
اين در حالي است كه اختلاف زمان تولد اين بورس 
با بورس هاي بزرگ دنيا بس��يار زياد اس��ت; مثلا با 
بورس فلزات لن��دن اختلاف زماني بي��ش از 120 
سال داريم. اما اين موضوع باعث شده كه اين بازارها 
تجربيات بس��يار ارزشمندي داش��ته باشند كه ما 
از اين تجربه ها و سيس��تم هاي معاملاتي استفاده 
كرده و خواهيم كرد. ارتباط ما با بورس فلزات لندن 
مستقيم نيست اما به صورت غير مستقيم تا كنون از 
تجربيات آنها استفاده كرده ايم و اين تجارب براي ما 

موفقيت آميز بوده است.
  با توج�ه به اينك�ه يك�ي از بزرگ ترين 
صادركنندگان مس هستيم و بخش عظيمي 
از منابع مس جهان و صادرات آن را در اختيار 
داريم چرا اين صادرات از بورس فلزات انجام 

نمي شود؟
فكر مي كنم هنوز براي انج��ام چنين مبادلاتي 

بورس فلزات جوان است.
  امكان مبادله به دلار وجود دارد؟

فكر نمي كنم اما احتمال دارد.
 بر فرض رينگ ريالي و دلار ارزي داشته 

باشد؟
هنوز براي انجام چنين تغييراتي زود است.

  فروش�ندگان و خري�داران در اين بازار 
عمدتا چه كس�اني هس�تند؟ آيا هركس كه 
توانايي داشته باشد اجازه حضور در اين بازار 

را مي يابد؟
هيچ محدوديت خاصي براي فروش يا خريد كالا 
در بورس فلزات وجود ندارد. البته با توجه به اينكه 
اينجا يك بازار س��رمايه اس��ت ضوابط و آيين نامه 
هاي آن به گونه اي طراحي شده كه يك بازار عمده 

فروشي باشد نه خرده فروشي.
 در م��ورد عرضه محص��ول در ب��ورس نيز هيچ 
گونه محدوديتي وجود ن��دارد و صاحبان كالاهاي 
اس��تاندارد، اعم از داخل��ي يا خارج��ي و دولتي يا 
خصوصي، پس از تاييد كالاهاي آنها توس��ط اداره 
فني و اس��تاندارد بورس،   مي توانند كالاي خود را 
از طريق هر ي��ك از كارگزاراني كه انتخاب كنند در 
بورس عرضه نمايند. البته بديهي است كه با توجه 
به س��اختار توليد اين محصولات در كشور، عمده 
عرضه كنندگان در بورس تا كن��ون   كارخانه هاي 
دولتي نظير فولاد مباركه، ذوب آهن اصفهان، فولاد 
خوزستان، ش��ركت ملي صنايع مس و آلومينيوم 
اراك ب��وده اند، ول��ي عرضه محص��ولات چندين 
كارخانه كوچ��ك ديگر و حت��ي عرضه محصولات 
بي��ش از 10 كارخانه خارجي در ب��ورس، همگي از 
فراهم بودن بس��تر لازم براي حضور كليه صاحبان 

كالا در بورس حكايت دارد.
  برخي معتقدند در بورس فلزات انحصار 

وجود دارد آيا واقعا اين چنين است؟
با دركي روشن از بحث رقابت در بورس فلزات 
مي ت��وان به نب��ود انحص��ار در اين بازار رس��مي 
اعتراف كرد. ضم��ن اينكه انحص��ار زماني اتفاق 
مي افتد كه در عرض��ه و تقاضا محدوديت و اعمال 

نفوذ شود در حالي كه در بورس فلزات اين اتفاق 
رخ نمي دهد ضمن اينكه توليدكنندگان و عرضه 
كنندگان محصولات ايراني در كنار واردكنندگان 
و فروش��ندگان محصولات خارجي با يكديگر در 
رقابت هستند پس بنابراين در اينجا انحصار معنا 

پي��دا نمي كن��د.
 عده اي مي گويند خريد از بورس فلزات 
بايد حتما توس�ط تج�ار بزرگ انجام ش�ود و 
صن�وف و خرده فروش ها جاي�ي در اين بازار 

ندارند آيا اين ادعا را قبول داريد؟
خير اگرچه حداقل حجم قراردادهاي فولاد براي 
كشف قيمت 220 تن بود ولي ما در راستاي حمايت 
از تعاوني ه��ا و اس��تان هاي مح��روم حداقل حجم 
معامله را به 20 تن براي آنه��ا كاهش داديم ضمن 
اينكه شركت هاي كارگزاري براي مشتريان خرد و 
كوچك نيز امكان خريد فراه��م كرده اند به طوري 
كه تقاضاهاي خرد چند متقاضي را جمع مي كنند 
و با رس��اندن حجم كل معامله به حداقل مورد نياز 
براي آنها از بورس فل��زات خريد مي كنند. بنابراين 
مي بينيد كه محدوديتي بريا خري��داران كوچك و 
خرد از بورس فلزات وجود ندارد. از س��وي ديگر در 
مورد عرضه محصول در بورس فلزات هم هيچگونه 
محدوديتي وجود ندارد. از سوي ديگر در مورد عرضه 
محصول در بورس فلزات هم هيچگونه محدوديتي 
وجود ن��دارد و صاحبان كالاهاي اس��تاندارد اعم از 
داخلي يا خارجي و دولتي يا خصوصي پس از تاييد 
كالاهاي آنها توسط اداره فني و اس��تاندارد بورس 
مي توانند كالاي خود را از طريق هريك از كارگزاران 

عرضه كنند.
 چرا بخش�ي خصوصي ف�ولاد در بورس 

فلزات عرضه ندارند؟
چون كارخانه هاي بخش خصوصي از امكانات 
بخش دولتي اس��تفاده مي كنند مثلا سنگ آهن 
آنها از منابع داخلي تامين مي شود بنابراين قيمت 
تمام شده آنها پايين تر است. اما بخش خصوصي 
مجبور است مواد اوليه را از كارخانه دولتي بخرد 
يا از خارجي ها! و هرگز توان رقابت با بخش دولتي 
ندارد و اين س��بب افزايش قيمت تمام ش��ده در 

محصول مي شود.
 امكان عرضه در بورس فلزات را ندارند. ضمن 
اينكه كارخانجات دولتي تنها مازاد توليد شمش 
خود را ب��ه كارخانه هاي خصوصي مي فروش��ند 
كارخانجات بخ��ش خصوصي مجب��ور به هزينه 
مضاعف ب��راي خريد م��واد اوليه از خ��ارج انجام 

دهند.
 زمزمه هايی مبنی بر بازگشت قيمت گذاری 

د ولتی شنيده می شود نظر شما چيست؟ 
اين مساله  مورد درخواس��ت برخي افراد خاص 
قرار گرفته اس��ت، راه اندازي بورس فلزات و خروج 
فولاد از نظام نرخ گ��ذاري تثبيتي، خواس��ت فرد 
ياگروه مشخصي نبوده بلكه حاصل سالها مشكلات 
نرخ گذاري دولتي و مطالعات كارشناسان مختلف 
و در نهايت تصميم گيري دولت و مجلس در قالب 
قانوني برنامه سوم توسعه بوده است. اگر نرخ گذاري 
و دولتي مي توانس��ت از كارآيي مناس��ب و خوبي 
برخوردار باش��د، يقينا همان راه گذشته ادامه پيدا 
مي كرد. اما ام��روز مي بينيم كه با آزادس��ازي نرخ 
كالاها بسياري از صنايع كشور حياتي دوباره يافته 
اند و سرمايه هاي سرگردان در كشور، راهي بخش 

صنعت شده است
 حذف تعرف�ه واردات آهن چه تأثيری بر 

بازار گذاشته است ؟
اين مساله ، موجب كاهش بهاي آهن در بازار شده 
است.حذف تعرفه واردات آهن، در كاهش قيمت هاي 
صنايع مرتبط بس��يار موثر اس��ت تأثير رواني حذف 
تعرفه واردات آهن بسيار بسيار خوب بوده است و ما از 
هم اكنون شاهد كاهش قيمت آهن در بازار هستيم.

با حذف تعرفه، قيمت آهن ح��دود 10 درصد كاهش 
خواهد يافت. البته ح��ذف صادرات تي��ر آهن نيز در 

كاهش قيمت ها بسيار موثر است.
 براي بهب�ود وضعيت و عملك�رد بورس 

فلزات چه پيشنهادي داريد؟
بورس فلزات كه4 سال از عمر آن مي گذرد يك 
بورس نوپا است و قطعا تجربه بورس هاي كالاهاي 
جهان با بيش از 100 سال تجربه را ندارد اما ما طي 
اين 2 سال از تجربه ديگران براي هرچه بهتر شدن 
عملكرد بورس بهره گرفته و مي گيريم و فكر مي كنم 
با آيين نامه هاي جديد و عملكرد كميته هاي تعيين 

شده فعال وضعيت روز به روز بهتر شد.
 آي�ا برنامه و راه�كار خاصي ب�راي بهتر 

شدن بورس داريد؟
در حال حاضر بخش مطالعاتي و آموزش بورس 
فعالند و تاكن��ون از تجارب هر بورس��ي كه امكان 
دسترس��ي به آن را داش��تيم )خصوصا كشورهاي 
همجوار( استفاده كرديم و اخيرا هم مقاطع فولادي 
در بورس دبي در حال راه اندازي است، رئيس بخش 
آموزش��ي بورس به منظور بازديد از نوع معاملات، 
نحوه معاملات و احتمالا بهره گيري از تجارب آنها به 

اين كشور اعزام مي شود.
  آينده بورس را چطور مي بينيد؟

آينده موفق بورس هاي كالا نيازمند مطالعات 
ف��راوان- بازنگري قوانين و مطالعه تجارب س��اير 
كش��ورهايي اس��ت كه داراي چنين بورس هايي 
مي باش��ند و با توجه ب��ه دگرگوني هاي��ي كه در 
حال ش��كل  گرفتن بازار س��رمايه و نوع معاملات 
در آينده و همچنين حض��ور در بازارهاي جهاني 
طبعا نيازمند ت��لاش مداوم تمامي س��ازمان ها و 
تش��كل هاي اقتصادي مي باشد ضمن اينكه بستر 
مناس��بي جهت چنين مطالعاتي نيز بايس��تي از 
طرف شوراي محترم بورس نيز در اختيار فعلاان 

بازار سرمايه گذاشته شود. 

در مورد بورس فلزات 
با توجه به عملكرد 

موفقيت آميز آن كافي 
است به آمار بيش از 

46000  معامله در طول 
4 سال كه از زمان 

شروع آن مي  گذرد 
اشاره كرد كه از تعداد 
موارد فوق فقط حدود 
7 مورد آن به شوراي 

داوري ارجاع داده شد

ماهنامه   خبري ، تحليلي و علمي 
شماره هفتم وهشتم  / مهر86 
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